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U D G I V E R :  DANSK F I R M A I D R Æ T S  F O R B U N D

Ny firmaidrætsforening?

Ved 1. behandling af ændringsforslaget til tipsloven foreslog Kjeld Olesen (S), at folketinget 
oprettede sin egen firmaidrætsforening. (Mogens Juhl i Aktuelt den 1. april 1967).

Er vi dygtige nok?
Efter at have været elev på DFIF’s 
landskursus på „Søhus“ den 21.-23. 
april 1967, hvor der, trods det, at der 
er plads til 75 elever, kun var mødt ca.

60, kan man ikke komme bort fra den 
tanke, om vi er dygtige nok.
Jeg tænker her nærmest på lederne af 
de 35 lands/by-organisationer, der er
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tilsluttet Dansk Firmaidræts Forbund. 
Kan det være rigtigt, at der i vore orga
nisationer ikke findes nogle ledere, der 
kan trænge til at få deres horisont udvi
det rent foreningsmæssigt ?
Ja, jeg ved godt, at nu vil du sige til 
dig selv, at det ikke er nemt at få tid 
til det hele. Men så vil jeg stille mit 
spørgsmål -  om vi er dygtige nok -  på 
en anden måde. For det kan også for
stås derhen, om vi er dygtige nok til at 
aktivisere de klubledere, vi har med at 
gøre i vore respektive organisationer. 
For det kan vel ikke være rigtigt, at 
der blandt lederne af de ca. 2000 klub
ber, der er tilsluttet vore organisatio
ner, ikke skulle være blot en enkelt, 
der er interesseret i at dygtiggøre sig 
i foreningsarbejdet. Jeg tror det næppe. 
På kursusprogrammet var der et punkt, 
der hed gruppearbejde, og et af de 
spørgsmål, der skulle behandles af grup
perne, omhandlede ,,mødetræthed“ . Kan 
det tænkes, at det er almindelig møde- 
træthed, der er årsag til, at vi, også 
på landsplan, ikke er i stand til at fylde 
,,Søhus“ ? eller er der en anden grund? 
Hvem har svaret på mine spørgsmål, 
for tilbage står der for mig kun et 
spørgsmål:

Er vi dygtige nok ?
„ KURSISTEN

Så vidt „Kursisten". Han har hermed 
givet bolden op med sit spørgsmål: Er 
vi dygtige nok? Har ikke flere af vore 
idrætsledere behov for videreuddan
nelse? Betragter man sig selv som væ
rende „udlært"? Vi vil meget gerne høre 
om andre idrætslederes syn på dette 
spørgsmål, og vi stiller beredvilligt bla
dets spalter til rådighed for svarene på 
spørgsmålet: Er vi dygtige nok?

Red.

OBS! OBS! OBS!
Man bedes venligst notere, at bladets 
redaktør har skiftet navn. Han bærer 
fremtidigt navnet WORDOLFF, og fuld
stændig postadresse vil herefter være: 

DANSK FIRMAIDRÆT 
v/ Ole Wordolff,
Brinken 5, st. v., Glostrup. 

Telefonnummeret er uforandret 
(01) 96 11 05.
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F IR M A ID R Æ T T EN S  D A G  1967
1000 Firmaidrætsfolk deltager i Randers

Byen ved Rand-åens munding har al
tid forstået at komme på tale. Niels 
Ebbesens statue på torvet fortæller her
om. De tretten landeveje, handskerne, 
laksene, rebene og de reis-piger har gen
nem tiderne forstået at yde deres bi
drag. For nylig fulgte Randers sports
klub Freja omtalen op ved at blive po
kalvinder i fodbold.
Den 10-årige jubilar — Randers Firma 
Sport — forstår imidlertid også at følge 
fortiden op. En særdeles velarbejdende 
organisation har inviteret repræsentan
ter fra landets øvrige byer til årets store 
propagandastævne for firmaidrætten. -  
Det må så absolut give omtale og der
med øget tilgang til firmaidrætten. 
Tidlig lørdag morgen den 24. juni 1967 
begynder de første af årets 870 tilrej
sende firmaidrætsfolk at bevæge sig 
mod Randers. -  De glæder sig til et 
idrætsstævne, hvor motionen under kam
meratskabets hyggelige former går for
ud for kampen om points. Det gælder 
naturligvis om at score flere mål end 
modparten, men det gælder om at gøre 
det på en sådan måde, at mindet om en 
fordragelig kamp i en sund atmosfære 
vil være fremtrædende, når man senere 
tænker på disse -  forhåbentlig vellyk
kede -  2 dage i Randers.
33 organisationer har anmeldt deltagel
se. Det betyder, at ca. 1000 af firma
idrættens aktive udøvere i løbet af ca. 
14 timer får mulighed for at udøve de
res idræt til gavn for dem selv og til 
glæde for de randersborgere, som sik
kert i større tal vil søge ud til stadion 
for at se, hvad firmaidrætten er og hvad 
den formår.
I fodbold er tilmeldt 32 hold, som alle 
får hver 3 kampe. Det betyder, at der 
bliver ikke mindre end 8 puljevindere, 
som hver får en smuk sølvpræmie med 
hjem til minde om stævnet.
I håndbold er tilmeldelsen på 25 herre
hold og 16 damehold. Herrerne er for
delt i 3 puljer, medens damerne kun er

opdelt i 2 puljer. Naturligvis er der og
så her sølvpræmier til de hold, der op
når flest points i deres pulje.
Skydning er medtaget for første gang. 
7 lokale og 8 klubber udefra tager ikke 
mindre end 15 skydebaner i brug ude i 
Vorupkær. Såfremt det planlagte sky- 
destævne måtte være afviklet tidligere 
end beregnet, vil der yderligere blive 
afviklet en pokalskydning for de delta
gende skytter. Forhåbentlig tillader t i
den også dette.
Stævnets omfang kan herefter opgøres 
til 48 fodboldkampe, 148 håndboldkampe 
og mindst 1875 skud.
Byens kaserne, Vestervangsskolen og 
hovedparten af hotellerne er overtalt til 
at huse de mange tilrejsende gæster. 
Arrangørerne lover alle et godt hvile
sted lørdag nat og forplejningen er også 
i bedste hænder hos værten i forsam
lingsbygningen JYLLAND. 
Forsamlingsbygningens store festsal 
skal rumme aftenfesten ,der starter med 
middag kl. 19 og varer til kl. 01. TOP- 
Kvintetten (Knud Lange’s orkester) sør
ger for dansemusikken, men kl. 20 og 
kl. ca. 22,15 råder vi deltagerne til at ud
vise nogen tilbageholdenhed med dan
sen, thi da giver HUMØRTRIOEN fra 
Alborg et særdeles muntert og kvikt 
program til fælles bedste.

En flagsmykket by, gode firmaorke
stre og en velmenende borgmester vil 
byde os alle hjertelig velkommen til 
Randers.
Vi håber, at alle ikke vil hænge sig i 
bagateller..., men forstå at leve op til 
den tone, den glæde og det kammerat
skab, som netop firmaidrætten ønsker 
at stå f o r .---- På gensyn.
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Således dyster man i Randers
F O D B O L D H E R R E H Å N D B O L D
Pulje 1: 

Pulje 2: 

Pulje 3: 

Pulje 4: 

Pulje 5: 

Pulje 6: 

Pulje 7: 

Pulje 8:

Metallic, Skive.
DSB, Fredericia.
Toldassistenternes IF, KFITT. 
Posten IF, Randers (Posten).

Brdr. Gram, Haderslev.
Slagteriet, Slagelse.
Bang & Olufsen, Struer.
Scandia, Randers.

Codan, Køge.
Andels-Svineslagteriet, Kolding. 
Frederikshavn Værft & Tørdok. 
Jernbanens IF, Arhus. 

Dronningborg Maskinfabr., Randers. 
DSB, København (DJIF).
Roulund, Odense.
Teknikum, Sønderborg.
Monberg & Thorsen, LTFU. 
Grindstedværket, Grindsted.
Fiona, Fåborg.
Djursland Bank, Grenå.
Sundby, Ålborg.
Odense Eksportslagteri, DKSI. 
Varde Stålværk, Esbjerg.
Blik & Rør, Silkeborg.

Brdr. Michaelsen, Vejle.
Posten IF, Viborg.
Svendborg Skibsværft, Svendborg. 
Uggerbys Maskinfabr., Brønderslev. 
Protokolfabrikkerne, Randers 
Herning Autohandel, Herning. 
Nyvirke, Nyborg.
Epoke, Vejen.

D A M E H Å N D B O L D
Pulje 9: Philips, KFIU.

Låne- og Diskontokassen, Kolding. 
Møllen, Sønderborg.
Tekstilens Sport, Svendborg. 
Midtbank, Herning.
Anker, Haderslev.
Vesterbro Mejeri, Århus. 
Protokolfabrikkerne, Randers.

Pulje 10: Metalic, Skive.
IG-Huset, Odense.
Danapak, Slagelse.
Kommunen, Randers.
Pedershåb Maskinfabr., Brønderslev. 
Grenå Dampvæveri, Grenå. 
Magasin, FKBU.
Pelic, Fredericia.

Pulje 11: Låne og Diskontokassen, Kolding. 
Fåborg Slagteri, DKSI.
Nordtank, Grenå.
Vedbysønder, Slagelse.
Pallesen & Majbom, Herning,
Møller & Jochumsen, Horsens. 
Pedershåb Maskinfabr.,Brønderslev. 
Metallic, Skive.
JIF, HG, DJIF.

Pulje 12: Paash;, Silkeborg.
E. Rasmussen, Fredericia. 
Berlingske IF, FKBU. 
Flyvestationen, Ålborg.
Midtjysk Cylinder, Haderslev. 
Hundevad, Nyborg.
Dansk Mel Central, Odense.

Pulje 13: Århus Privatbank, Århus.
Posten IF, Silkeborg (Posten). 
Smedene, Brørup.
Moneto, Køge.
Tekstilens Sport, Svendborg. 
Brødfabrikken, Sønderborg.
Scandia, Randers. 
Toldfunktionærerne, KFIU.

S K Y D N I N G
Bane 1: RAS, Randers.

2: Brdr. Gram, Haderslev.
3: Danar, Randers.
4: Avery IF, Randers.
5: BP, Fredericia.
6: Skibsværftet, Svendborg.
7: DSB, Grenå.
8: Møller & Jochumsen, Horsens. 
9: Scandia, Randers.

10: Grundfoss, Randers.
11: Nissen, Randers.
12: Jysk Telefon, Århus.
13: DSB, Århus, DJIF.
14: Flyvestation Ålborg.
15: DMI, Randers.

Skal vi betale M O M S ?
Som det sikkert vil være bladets læ
sere bekendt, træder loven om mervær
diafgift -  populært kaldet MOMS’en -  
i kraft den 3. juli 1967. Samtidig bort
falder den hidtil gældende lov om almin
delig omsætningsafgift -  engros OMS’en. 
Denne artikel skal ikke være en gen
nemgang af lovens bestemmelser, men 
vil kun blive en kort omtale af nogle af

de bestemmelser, der må antages at 
have interesse for firmaidrætten. 
Merværdiafgiften omfatter alle varer 
(såvel nye som brugte) samt en række 
tjenesteydelser, f . eks. reparationsarbej
der, bygningsarbejder, udlejning af va
rer, reklame og annoncer samt forlystel
ser.
Afgiften udgør 10 pct. af salgsprisen
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uden afgift (svarende til en elvtedel af 
salgsprisen inklusive afgift), og opkræ
ves ved enhver erhvervsmæssig handel 
med varer og afgiftspligtige ydelser. 
Virksomheder, der sælger varer og af
giftspligtige ydelser, skal anmelde sig 
til registrering hos toldvæsenet . Dog 
skal virksomheder, hvis årlige omsæt
ning af varer og afgiftspligtige ydelser 
ikke overstiger 5.000 kr., ikke anmelde 
sig til registrering.
Skal den enkelte idrætsforening så regi
streres og optræde som MOMS-opkræ- 
ver? Nej, i almindelighed ikke. Sports
arrangementer er nemlig ikke omfattet 
af afgiftspligten. Enkelte foreninger kan 
dog have aktiviteter, der er afgiftsplig
tige, f. eks. sælge sportsrekvisitter til 
medlemmerne, optage annoncer i med
lemsbladet eller afholde offentlige baller 
(foreningsballer er afgiftsfrie). Da der, 
som nævnt, kun bliver tale om registre
ring i tilfælde, hvor den afgiftspligtige 
omsætning overstiger 5.000 kr. årligt, 
vil næppe mange -  om overhovedet no
gen — af firmaidrættens foreninger blive 
registreringspligtige.
Alligevel vil de fleste foreninger blive 
berørt af merværdiafgiften gennem en 
vis stigning i udgifterne. For så vidt 
angår foreningens indkøb (sportsrekvi
sitter, præmier og lignende) vil prisstig

Fra S ø h u s .  .  .
DANSK FIRMAIDRÆT har som sæd
vanlig formået et par kursusdeltagere

ningen bliver moderat, idet disse varer jo 
i dag er afgiftspligtige efter engros- 
omsen med 12% pct. af engrosprisen. 
Og engrosomsen falder som oven for 
nævnt bort.
Det vil derimod blive dyrere for forenin
gerne at få vasket trøjerne på vaskeriet, 
at få støvlerne repareret, og det vil blive 
dyrere at telefonere og annoncere.
Med hensyn til foreningsblade vil for
mentlig komme til at gælde samme be
stemmelse som nu, nemlig at der er lagt 
afgift på ved leveringen fra trykkeriet, 
og at der ikke skal ske yderligere be
skatning af bladet.
Baneleje, leje af sportshaller og gymna
stiksale bliver ikke belagt med MOMS, 
ligesom dommernes honorar ikke stiger 
som følge af merværdiafgiftens indfø
relse.

Såfremt denne korte redegørelse for, 
hvad MOMS’en kan komme til at inde
bære for organisationer og foreninger, 
ikke skulle have bortvejret tvivlen i 
nogle lederes sind, kan vi anbefale de 
pågældende at rette forespørgsel til de 
lokale toldmyndigheder, der skal vare
tage administrationen af merværdiaf
giften. Her vil man altid være villige 
til at besvare eventuelle spørgsmål fra 
firmaidrættens ledere.

til at berette lidt om deres indtryk fra 
det vel overståede landskursus på 
SØHUS. Vore skrivende kursusdelta
gere er Peter Hajslund, Grenå, og 
Svend-Erik Svensson, Køge.

Udbytterige dage på Søhus
At tænke sig: 35 organisationer er til
sluttet DFIF, disse har 1850 klubber 
o.s.v. — og så kun 55 deltagere; man 
fristes næsten til at tro, at de 5—8 timer 
i døgnet, som hr. P.-H. Kiihl oplyste blev 
anvendt til passivt arbejde, ikke stemte. 
Kurset, som på glimrende måde blev le
det af Allan Andersen, startede fredag

kl. 14 ved kursuslederen, der her — som 
tidligere andre steder — havde sin ven
inde ,,RASMINE“ med. Lad os håbe, at 
hun snart må fyldes, det fortjener Al
lan —- sikken energi. Første punkt på 
programmet var notatteknik, en ting, 
der ikke kan blive gjort nok ved, og jeg 
vil da gerne opfordre kursuslederen til

37



at tage dette punkt med ved kommende 
kurser, for mange har noget at lære 
dette vedrørende.
Da eftermiddagskaffen var overstået, 
kom vi til dagens højdepunkt. Axel 
Baaner fra Assurandørernes Presse
bureau, blev meget populær på sit fore
drag og sine svar på stillede spørgs
mål om forsikringer. Der syntes her 
at være mange problemer rundt i klub
ber og organisationer, da det jo bliver 
mere og mere aktuelt med klubhus- og 
halbyggeri. På de stillede spørgsmål 
kunne man spore en vis uvidenhed om 
ulykkes- og erhvervsansvarsforsikrin
ger, og også på dette punkt vil jeg gerne 
opfordre til da capo. Endvidere kunne 
DFIFs håndbog meget vel indeholde op
lysninger om de mest almindelige og 
nødvendige forsikringsformer.
Fredag aften var der indledende gruppe
arbejde - en ting, man virkelig får noget 
ud af. Her kan man i mindre forsam
linger få en saglig diskussion, høre på 
andres problemer og måske lære heraf, 
ligesom man kommer nærmere i kon
takt med hinanden og styrker kamme
ratskabet. Jo, gruppearbejdet er meget 
væsentligt på et kursus som dette. 
Fredagens sidste punkt hed „Film i for
eningsarbejdet". Konsulent Mogens El
ving fra Statens Filmcentral, var fore
dragsholder. Titlen virkede som var det 
noget tørt stof at holde foredrag om, 
hvad man egentlig ikke skulle tro, men 
det kneb alligevel med at koncentrere 
sig, selv om Mogens Elving gjorde sig 
de hæderligste anstrengelser og da også, 
da han fik krydret sit foredrag lidt med 
ting uden for programmet, fik forsam
lingen med sig.
Fredag aften var herefter deltagernes 
egen, og skulle man dømme efter deres 
øjne næste morgen, havde adskillige ikke 
sovet slet så mange timer, som de egent
lig havde behov for.
Alligevel var det forbavsende mange, 
der kom rettidigt til morgenbordet, og 
alle var vist klar, da første program
punkt rullede over scenen. Det gjaldt 
sekretærhjælpemidler. — Konsulenterne 
Mogens Jørgensen og H. Lyndorff Han
sen fra firmaet Zeuthen & Aagaards 
Odense-afdeling gennemgik på en kvik 
og fornøjelig måde de apparater, der

med størst fordel kunne anvendes af 
sekretærer og andre foreningsledere. — 
Det var vel især dikteremaskiner og 
duplikatorer, der havde kursisternes in
teresse, for selv om det er dyre appara
ter, må man erkende, at de kan være 
til stor gavn for foreningsledere i det 
daglige arbejde, og kan man få sin be
styrelse til at indse fordelene ved en 
investering i sådanne apparater, er in
gen tid at spilde.
Appetitvækkeren til lørdagens frokost

Peter
Ilajsluml

var et foredrag af politiassistent Eli 
Vestermann, Odense, der talte om alle 
de tilfælde, hvor politiet skal indblan
des i afviklingen af arrangementer un
der enhver form. I betragtning af, at po
litiassistenten var i den situation, at 
skulle holde et sådant foredrag for før
ste gang, slap han ganske pænt fra det. 
Jeg vil dog hertil bemærke, at det vil 
være en fordel, hvis man havde politiet 
(det stedlige) med i den lokale organi
sation, men også dette programpunkt 
kan udmærket gentages på kommende 
kurser.
Selv om jeg egentlig ikke skulle kom
mentere foredraget lørdag eftermiddag 
om „Fritidsvaner i Danmark", kan jeg 
ikke lade være med at komme med en 
kommentar. Muligvis har vi misforstået 
formålet med foredraget, men jeg tror 
ikke, at hr. P.-H. Kiihl var klar over, 
at han var blandt sportsledere, idet han 
kun anvendte 5 ud af samlet 90 minut
ter til at omtale, hvor mange, der dyr
kede idræt, og så var det kun, fordi 
han blev spurgt herom. Det ville have 
været rart med lidt tal til brug ved
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propaganda for idrætten (firmaidræt- 
ten), men de lå vist nok i hans bil.
Så vidt Peter Hajslund. De efterføl
gende kommentarer stammer fra Svend- 
Erik Svensson, Køge Firma Bold.
Efter dagens middag, der bestod af bøf 
stroganoff og ymer, var der en times 
siesta, inden vi atter mødtes i foredrags
salen, hvor vi skulle lytte til forsknings
leder P.-H. Kiihl fra Socialforsknings
instituttet i København. Emnet på fore
draget var „Fritidsvaner i Danmark", og 
det var med en vis spænding, vi gik 
ind til dette foredrag. Emnet lød ikke 
særligt interessant, og bedre blev det 
ikke af, at den gode hr. Kiiiihl ikke 
havde tænkt over, at det var sports
folk, han skulle foredrage for. Først da 
foredragsholderen på en forespørgsel 
havde oplyst, at kun 15 procent af Dan
marks befolkning dyrkede idræt, fæn
gede det i kursisterne, der ikke kunne 
godtage dette tal, som i den resterende 
tid var genstand for livlig diskussion. 
Da pigerne i køkkenet havde fået fri 
lørdag eftermiddag, gik vi straks i gang 
med gruppearbejdet, der skulle fort
sætte fra dagen i forvejen. Dette skulle 
færdiggøres, således at aflæggelse af 
rapporter kunne finde sted straks efter 
aftenmåltidet. Gruppearbejdet var me
get interessant, og jeg vil behandle de 
stillede spørgsmål mere indgående i en 
særskilt artikel. Rapporterne aflagde 
man også i foredragssalen, hvor kur
suslederen var klar med båndoptageren, 
således at samtlige svar kunne bevares 
for eftertiden.
Tilbage på lørdagens officielle program 
var derefter kun punktet „Hvad skal vi 
lave". Da det havde været småt med 
tilmeldingerne til dette frivillige under
holdningsprogram, havde kursuslederen 
indflettet et ekstra punkt i hver gruppes 
program, og det gik ud på at stille et 
nummer på benene til aftenens under
holdning, hvilket var lykkedes vældig 
fint for alle grupper. Adskillige numre 
blev frembragt med professionelt snit, 
og det var naturligvis med til at sætte 
humøret en ekstra tand i vejret. Afte
nen sluttede med, at Allan Andersen 
generøst inviterede på et par snitter 
med tilhørende „øller". Det var noget,

der gjorde lykke, sangbogen kom frem, 
og der var en sand kappestrid mellem 
bordene om at synge bedst og navnlig 
højest. En herlig afslutning på en lang 
dags kursusarbejde.
Trods den sene afslutning på lørdagens 
kursusprogram var alle mødt op søndag 
morgen kl. 9,15 for at høre sekretariats
chef i Dansk Idræts-Forbund Emanuel 
Rose, tale om: „Sekretærens arbejde i 
foreningen". Og han var en mand, der 
kunne få flere af kursusdeltagerne til 
at indrømme, at de havde en del at lære. 
Mange var vist blevet enige med sig 
selv om, at det var bedst at komme 
hjem og lave systemet om i den hjem
lige forening eller sammenslutning. Vi 
fik utallige gode tips om, hvordan en 
sekretær skal arbejde for at lette sig 
selv og andre i det daglige, til tider 
hårde slid for foreningsledere. Emanuel 
Rose er jo en mand, der kan fængsle 
sit „publikum". Inspirerende og dygtigt 
fortæller han om sit emne, så alle kan 
forstå det.
„Mens vi har dem her" var kursets sid
ste punkt. „Dem" var forbundets for
retningsudvalg, der sammen med Ema
nuel Rose udgjorde det panel, som spør
gelystne kursister kunne stille spørgs
mål til. Mange havde ting, som gerne 
skulle belyses nærmere, bl. a. kom man

Sventl-
Erik

Svensson

ind på spørgsmålet om det betimelige i 
at samle al dansk idræt under ét for
bund. Her var såvel forbundets formand, 
H. Agerskov Pedersen, som Emanuel 
Rose enige med mange af kursisterne i, 
at man ikke skal samle dansk idræt, 
men bestræbe sig på at arbejde sam-

39



m
m

40



Søhus 1967

41



men. — Endvidere måtte formanden be
svare en del spørgsmål, som var blevet 
stillet under gruppearbejdet, men som 
blev genfremsat her. Også et forslag om 
at anskaffe eget kursussted for DFIF 
blev gennemdrøftet med det resultat, at 
forslagsstilleren måtte underrettes om, 
at det ikke på nuværende tidspunkt 
kunne lade sig gøre at anskaffe et så
dant sted.
Dermed var kursusprogrammet udtømt. 
Vi havde overstået et langt, men uhyre 
interessant og udbytterigt kursus. Vi 
havde lært en masse, kammeratskabet 
havde været strålende og ingen havde 
vist noget at indvende mod, at de havde 
ofret deres Store Bededagsferie på dette 
kursus.

Inden vi rejste fra SØHUS, fik vi dog 
endnu engang mulighed for at nyde 
skolens veltillavede frokost. Under den
ne takkede formanden for skolens ven
lige modtagelse af kursisterne, Allan 
Andersen for det veltilrettelagte kur
sus, og kursisterne for deres interesse 
for forbundets kursusvirksomhed, inden 
han udtrykte håbet om, at forbundet og
så til næste år kunne vende tilbage til 
SØHUS, til den skole, som mere end 
nogen anden var den rette ramme om 
vort forbunds landskursus. Et ønske, 
formanden delte med samtlige kursister, 
der herefter skiltes over det ganske 
land. Det var med et stænk vemod, vi 
drog af sted på et tidspunkt, hvor alt 
lige gik så godt. -ses

Interessant gruppearbejde
En ret væsentlig del af kursustiden var 
udfyldt af gruppearbejde. Kursisterne 
var delt op i seks grupper, der skulle 
besvare dels et fællesspørgsmål, dels 
specielle spørgsmål, der var stillet til 
grupperne parvis. Alle var enige om, at 
dette gruppearbejde var af stor betyd
ning, idet man i de mindre forsamlinger 
kunne hente inspiration og mange nye 
ideer, der var værd at tage med hjem. 
Fællesspørgsmålet til samtlige grupper 
lød: DFIF er interesseret i fortsat
fremgang i antallet af tilsluttede organi
sationer. -  Hvilke midler finder grup
pen, at forbundets bestyrelse i sit virke 
herfor skal anvende ? Svarene fra grup
pen til dette spørgsmål gik gennemgå
ende ud på øget agitation, udvidelse af 
kursusvirksomheden, større kontakt til 
pressen, men også andre og nye ideer 
kom frem, bl. a. foreslog en gruppe, at 
DFIF nedsatte et kontaktudvalg til at 
formidle nærmere kontakt til pressen; 
en anden gruppe foreslog at ansætte en 
fast konsulent i forbundet og en tredje 
at henlægge repræsentantskabsmøder til 
byer, hvor der kunne gøres propaganda 
for firmaidrætten.
Grupperne skulle herefter besvare de to 
spørgsmål, der var stillet til hver. For 
de to første gruppers vedkommende

skulle man besvare spørgsmålet om, 
hvilke programpunkter man ville vælge, 
såfremt gruppen udgjorde en bestyrelse, 
der skulle tilrettelægge et lokalt kursus. 
Til dette spørgsmål foresloges en del 
forskellige emner, bl. a. foredrag af de 
lokale idrætslæger, medlemsblade, for
holdet til den øvrige idræt m. m.
Til gruppe 3 og 4 havde kursuslederen 
stillet spørgsmål om forbundets indbe
retningsskemaer og endvidere anmodet 
grupperne om at analysere det stadigt 
voksende problem „mødetræthed” . -  Til 
det første fremkom gruppe 3 med et 
konkret forslag om at ændre indberet
ningsskemaerne, således at klubber og 
organisationer afgav to forskellige ske
maer i modsætning til den nugældende 
ordning, hvorefter indberetningsskemaet 
er ens for begge parter, hvilket imidler
tid for mange klubber volder store pro
blemer. -  Mødetrætheden mente grup
perne, at man kunne borteliminere, så
fremt man tog radio- og fjernsynspro
grammer i betragtning, inden man til
rettelagde møder, men man mente på 
den anden side heller ikke, at man burde 
tage fuldstændig hensyn hertil; det 
måtte være mere tilfredsstillende for or
ganisationerne at have sådanne interes
sante emner på dagordenen, når man
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indkaldte til møde, at de virkeligt in
teresserede mødte frem. Det måtte være 
det, man stræbte efter.
Gruppe 5 og 6 var stillet over for 
spørgsmålet om, hvilke kursusformer, 
der måtte foretrækkes inden for DFIF 
og endvidere om, på hvilke områder der 
var størst behov for lederuddannelse og 
hvorledes man kunne tænke sig denne 
uddannelse praktiseret ? -  Hertil var 
svaret bl. a., at man ikke skulle satse 
på en bestemt form for kursusvirksom
hed, men fortsætte med de forskellige 
kursusformer, som man i øjeblikket be

nytter sig af. Til lederuddannelsen måtte 
man udmærket bruge 3-dages kurser, 
for de folk, der var villige til at ofre 3 
dage på deres firmaidræt, måtte være 
de rette folk, og dem skulle man have 
i tale på den rigtige måde.
Mange forslag og besvarelser blev un
dervejs kommenteret af Allan Andersen 
og forbundets sekretær, Rich. Janner, 
men en del af dem var dog af en sådan 
karakter, at de måtte gemmes til næste 
formiddag, hvor forbundsformanden var 
til stede ved paneldiskussionen.

-ses

Kursuslederens status
Med landskurset på højskolen „Søhus” 
ved Odense i St. bededagsferien afslut
tedes forbundets kursusaktivitet for 
sæsonen 1966/67.
Omkring 175 personer landet over har 
deltaget i de afholdte kurser, som har 
omfattet 1 bykursus, 3 landsdelskurser 
og ovennævnte landskursus.
Da alle kurserne — tidligere eller i dette 
nummer af Dansk Firmaidræt -  har 
været udførligt refereret, skal denne 
status fra kursuslederens side indskræn
ke sig til nogle få principielle betragt
ninger.
Som vel tilfældet er i al foreningsar
bejde har også det største problem om
kring de afholdte kurser været at få 
folk lokket til. For så vidt angår de tre 
landsdelskurser blev disse tilbudt i en 
speciel brochure under mottoet ,,Ta’ en 
lørdag fri” . Alle klubber under organi
sationer i de pågældende landsdele fik 
tilsendt programmet, og når man tager 
i betragtning det store antal klubber, 
som vi véd findes i disse landsdele, må 
vi erkende, at forbavsende få reflekte
rede på indbydelsen.
Tilbage står imidlertid det positive, at 
de, der deltog -  efter foretaget rund
spørge at dømme -  har været særdeles 
godt tilfredse med det udbytte, kurset 
har kunnet give.
Landsdelskurserne vil blive tilbudt igen 
næste sæson, og det er forbundets håb,

at en del flere klubledere, end tilfældet 
var i år, vil rive en lørdag ud af kalen
deren og melde sig som deltager. 
Forbundets landskursus på „Søhus” blev 
for første gang i en årrække afviklet 
over 3 dage, nemlig fra St. bededag kl.
14,00 til søndag kl. ca. 13,00. Herved 
efterkom vi fra forbundets side et ud
bredt ønske på sidste års formandsmøde. 
Desværre viste de respektive formænds 
interesse for kursusarbejdet sig ikke at 
være af lige så stor interesse hos med
lemmerne, idet „kun” 65 personer — mod 
almindeligvis ca. 100 ønskede at deltage. 
Hvorvidt vi fremover bør satse på 3- 
dages kurser frem for weekendkurser 
vil blive taget op til debat på dette års 
formandsmøde, som afholdes på Unge 
Hjems Højskole ved Århus i weekenden 
den 2. og 3. september.
Når bortses fra tilmeldelsernes antal, 
må man vel fastslå, at forbundets kur
susarbejde i den forgangne sæson har 
været tilfredsstillende. Hvorledes det 
skal blive os muligt at få endnu flere 
til at deltage, må blive den store knude, 
vi gerne skulle få løst i næste sæson.
Må jeg til slut benytte lejligheden til 
at takke de ved kurserne medvirkende 
instruktører og foredragsholdere for 
godt samarbejde og de deltagende kursi
ster for den store interesse, de lagde 
for dagen.

Allan Andersen.
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G LIM T fra hele landet

R an d ers
lO  års festlighederne

Randers Firma-Sport blev stiftet den 2. 
maj 1957 efter mange års tilfældigt ar
bejde for idræt på arbejdspladserne. 
For at markere sammenslutningens 10- 
årsdag indbød vi vore venner og klubber 
til en reception på Restaurant HUST, 
som virkelig havde gjort meget for at 
skabe en festlig ramme om dagen. Det 
var der desværre alt for få, som fik lej
lighed til at se. Resultatet blev en skuf
felse, idet vi kun hørte fra 16, heraf var 
flere uden for vore egne rækker.
Vi havde bedt om penge til et kom
mende klubhusbyggeri i stedet for blom
ster og gaver. Til denne byggefond ind
kom kr. 806,00 plus 6 stk. præmieobli
gationer. Endvidere var der enkelte 
blomsterhilsner fra bl. a. E.F.I. og 
FREJA, Endelig glædede DFIF os ved 
at sende Karl Randrup fra Esbjerg, der 
ønskede til lykke med de første 10 år 
og håbede på fortsat fremgang for os. 
Til at dirigere denne fremgang over
rakte han forbundets gave — en diri
gentklokke.

Fra vor første formand og initiativta
geren til sammenslutningen, Carl Frede
riksen, med frue fik vi også en dirigent
klokke.
Festdagen sluttede med en festlig af-

Poto: Jens Grønlund, Randers Amtsavis.

ten, hvor bestyrelsen med damer og ind
budte gæster fik en mellemmad og en 
dram, efterfulgt af en pot kegler og en 
sving-om. JR.

H orsens
God propagandu  fo r  firmaidrætten

Fodboldsæsonen er indledt, og det skete 
onsdag den 12. april. Sæsonen strækker 
sig lige til den 21. august, og man spil
ler i år i 2 kredse i almindelig 11-mands 
støvleturnering og i 3 kredse i 9-mands 
lærredsskoturnering. Desuden afvikler 
man en old boys turnering for spillere 
over 30 år, en turneringsform, man be
gyndte sidste år, hvor den viste sig at 
bringe en fornyelse ind i firmafodbolden, 
både publikumsmæssigt og spillermæs

sigt. I hvert fald morede publikum sig 
lige så godt som spillerne over de „si
tuationer” , der opstod. Det gamle, 
kendte tobaksfirma Petersen & Søren
sen har igen i år udsat pokaler til kreds
vinderne. -  I august påbegyndes forbun
dets cupturnering, i hvilken der spilles 
om en flot vandrepokal udsat af CERES 
Bryggerierne. Der plejer at være god 
stemning til stede ved disse cupkampe, 
som samler mange tilskuere.
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Bordtennissæsonen er slut for denne 
gang. Desværre må man karakterisere 
sæsonen som værende noget sløjt afvik
let. Den har været præget af mange af
bud og udeblivelser uden afbud, som 
bordtennisudvalget beklager og håber 
ikke bliver gentaget til næste vinter. 
Betingelserne var endda ideelle, idet for
bundet havde bevilget penge til helt 
nye borde. -  A-rækken blev iøvrigt vun
det af Horsens Folkeblad, B-rækken af 
Buchardt Nielsen og C-rækken af „Ham- 
let” -konserves. -  Vore individuelle me
sterskaber blev derimod en succes med 
Harly Petersen, Horsens Folkeblad, som 
vinder af A-række single.
FAGENES FEST, der som sædvanlig

arrangeres af Firmaernes Idræts For
bund i Horsens sammen med DUI, af
vikles i dagene 2.-15. maj. På program
met har man i år, foruden besøget af 
Palli’s” landskendte tivoli, bl. a. et me
get stort bilorienteringsløb. Dette løb 
plejer at være det største, der afvikles 
i Horsens. Desuden har man cupturne- 
ring for 7-mands hold i fodbold i old 
boys rækken, cupturnering i håndbold 
for både damer og herrer, skydning med 
salonriffel på indendørs bane, kegletur
nering og meget andet. Dette arrange
ment plejer at samle mange tilskuere 
i Horsens, og da de fleste hold, der er 
med, er firmaidrætshold, er det jo sam
tidig en god reklame for firmaidrætten 
i sin hedhed. GK.

K ø g e
Nyskabelse i fodboldturneringen

Køge Firma Bolds sommerturnering 
startede mandag den 24. april, i år med 
deltagelse af 25 hold, hvilket er to min
dre end året før. Vi har 4 nye hold med, 
medens nogle af de „gamle” tager sig 
et hvil. Vi kunne nok tænke os en større 
tilslutning, men alligevel er dette antal 
af 25 hold passende, idet vore banefor
hold er så dårlige, at vi ikke vil kunne 
klare afviklingen af en turnering med 
flere deltagende hold. På én bane skal 
vi på én uge af april samt maj og juni 
måneder afvikle 112 kampe i vore to 
serier, hvoraf serie I omfatter 12 hold 
og serie II 13. Turneringen afvikles som

en enkelt-turnering, idet vi er af den 
mening, at holdene foretrækker kun at 
møde hinanden én gang hver sæson, men 
baneproblemet spiller naturligvis også 
her ind i vore dispositioner.
I august afvikler vi en cupturnering, og 
yderligere har vi som noget helt nyt i 
Køge indført 7-mands fodbold, i hvilket 
vi afvikler en turnering sidst på sæso
nen. 24 hold har tilmeldt sig, og turne
ringen afvikles efter principperne for 
indendørs fodbold med puljer af 3 hold, 
hvorefter pulje vinderne mødes i en cup
turnering om de endelige placeringer.

-ses

Silk eborg
Vanskeligt at skaffe fodboldbaner

Også Silkeborg har haft sit indefodbold- 
stævne. Den 6. april afvikledes slutkam
pene med det resultat, at Andelsbanken 
vandt finalen over Th. Langs Gymna
sium. Der var både spænding, dramatik 
og masser af gode kampe ved stævnet,

der overværedes af mange tilskuere. -  
Samtlige hold ved finalestævnet var pul
jevindere fra tidligere stævner og kunne 
derfor gå hjem med præmier uanset re
sultaterne denne aften. Old boys-rækken 
vandtes af Paasch og Silkeborg.
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Har indefodbolden været en succes, 
gruer vi imidlertid for afviklingen af 
den udendørs turnering. Vi har her i 
Silkeborg haft meget store vanskelig
heder med at skaffe fodboldbaner i år, 
men vi har nu fået overladt sportsplad

sen ved Lysbro Skole. Der er imidlertid 
for afbenyttelsen af banerne stillet så 
mange betingelser, at de vil være næsten 
umulige at overholde. Turneringen løber 
forhåbentlig af stabelen som planlagt, 
men forudsætningerne for en god afvik
ling synes noget ringe.

S. O. F. K.
Sønderborg
Rekorddeltagelse i udendørsturneringerne

Mon ikke man de fleste steder rundt om 
i landet glæder sig hvert forår, når det 
igen lader sig gøre at rykke udendørs. 
Det gør vi i hvert fald „sydpå” . 
Tilmeldingerne til de forskellige turne
ringer har været så stor som aldrig før 
-  nemlig til fodbold 11 hold til 11-mands 
og 8 hold til 7-mands, hvortil kommer 
4 dame- og 14 herrehold i håndbold. Det 
har givet til resultat, at der ialt skal 
afvikles 166 fodboldkampe og 206 hånd
boldkampe. Til dette har vi fået stillet 
„Kærvej Stadion” til rådighed ugens 
første fem aftener i hele sæsonen, hvil

ket vi er udmærket tilfredse med, idet 
bane- og omklædningsforhold er fine. 
Dog må man sige, at med den vækst, 
der er i deltagerantallet i vore turne
ringer, er omklædningsrummene både 
for få og for små. Men ønsker har man 
jo lov at have, så dette, at vi snart må 
få lidt mere plads til vor rådighed, skulle 
gerne være det næste, som blev opfyldt. 
Der ud over er der ikke til den kom
mende sommer påtænkt arrangementer 
i nogen retning. Vi vil „nøjes” med at 
sende vore tre hold i håndbold og fod
bold til FIRMAIDRÆTTENS DAG i 
Randers. SC.

Ålborg*
»F u s e r « -tu rn e r in g  i Å lb o rg

Bowling 1966/67. Alborg Firmasport 
sluttede vinterturneringen i bowling den 
4. april. 43 hold kæmpede om de udsatte 
pokaler og præmier. Samtlige kampe 
blev spillet i bowlinghallen i Karoline- 
lund, og det har været en travl sæson 
for vor bowlingleder, Jørgen Sørensen, 
som dog nu kan puste ud i nogle må
neder, indtil bowlingafdelingen atter 
lægger ud til efteråret.
Bordtennis. Forårsturneringen 1967 slut
tede med finalekampen den 13. april. 
Den foregik på Flyvestation Alborg, og 
efter 133 kampe kunne Nellemanns 
Boldklub trække sig tilbage som for
årsmester. Samme klub blev Alborg
mester 1966, så klubben med dens sym

patiske og dygtige spillere har klaret sig 
overmåde flot. -  Nr. 2 blev Alborg Politi 
foran Telefonen. -  Efter de afsluttende 
kampe kan nu også vor bordtennisleder, 
Erling Thorsen, trække vejret i nogle 
måneder.
Fodbold. Sommerturneringen er nu i fuld 
gang på vore baner i Vesterkæret i Al
borgs vestby. 72 hold deltager, og først 
i slutningen af juni er rækkevinderne 
fundet. I juli har vi en pause, inden det 
i august går løs med CUP 67, hvortil 
44 hold har meldt sig. Cupvinderne kan 
påregne at skulle repræsentere ÅFS ved 
Firmaidrættens Dag 68. Lodtrækningen 
finder sted ved det årlige møde i Sta
dionhallen medio juni. -  Samtidig med
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cupturneringen kæmper rækkevinderne 
fra sommerturneringen om Ålborg- 
mesterskabet, og som rosinen i pølse
enden indbyder vi til den traditionelle 
„fuserturnering”, hvori kun må deltage

spillere, der ikke spiller på hold under 
JBU.
ÅFS vokser iøvrigt hastigt. På nuvæ
rende tidspunkt er 96 klubber tilmeldt, 
og vi håber inden længe at kunne byde 
klub nr. 100 velkommen i unionen.

PHN.

V iborg
Æ respokal m ed  -/. Nuchels navvi

Ved den årlige generalforsamling den
3. april i år trådte vort mangeårige be
styrelsesmedlem og formand gennem de 
sidste seks år, J. Niichel, efter eget øn
ske tilbage. J. Niichel kunne da se til
bage på et vellykket arbejde i orga
nisationen, hvor opførelsen af vort ny 
klubhus står som kronen på værket. 
Som ny formand valgtes Henning Niel
sen, der har været formand for Kom
munens idrætsklub i Viborg. Endvidere 
nyvalgtes til bestyrelsen, Jens Hornum, 
der er ansat ved statshospitalet i Vi
borg.
På generalforsamlingen blev det i øv
rigt enstemmigt vedtaget at skænke 
den afgående formand en gave -  som 
tak for hans indsats. Niichel besluttede

dog straks, at gaven skulle komme hele 
organisationen til gode gennem stiftel
sen af en pokal: „Niichel pokalen", der 
med Agerbæk pokalen som forbillede -  
hvert år skal tildeles et medlem inden 
for Viborg organisationen, der gennem 
sin indsats og sit initiativ i særlig grad 
har gjort sig fortjent dertil.

I Viborg har vi længe manglet det kvin
delige islæt blandt de aktive deltagere 
på banerne. Dette er der rådet bod på 
i år, hvor en turneringsrække for dame- 
hold er startet. Foreløbig i det små med 
seks deltagende hold, men vi er i Viborg 
overbevist om, at der er et stort behov 
for damehåndbold inden for firmaidræt
ten, så dette kun er en begyndelse.

Fredericia
Lanølsstævne i 7 -m ands fodbold

Vor udendørs turnering er nu i gang 
med den hidtil største tilslutning. Og 
i forbindelse med afviklingen af vore 
udendørs arrangementer gentager vi i 
år for fjerde gang vort landsstævne i 
7-mands fodbold. Vi håber her igennem 
at kunne medvirke til udbredelsen af 
dette lille spil, som vi mener egner sig 
særdeles vel for firmasportsorganisatio
nerne, idet vi med 7-mands fodbold på 
programmet kan komme i kontakt med

flere mindre firmaer. Stævnet afvikles 
den 12. og 13. august.
Vi afvikler endvidere også en udendørs 
turnering for 5-mands hold i fodbold, 
hvori 31 hold deltager. Hvad reglerne 
angår, er disse nærmest en efterligning 
af reglerne for indefodbold. 5-mands 
fodbold er så vidt vi véd ikke brugt ret 
mange steder, men i Fredericia har vi 
spillet det gennem flere år, og vi har 
haft megen fornøjelse og glæde af disse 
kampe. HEB.
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Vejen
Kolfttåttj-firnia vinder a f  cupstævnet

V.O.F.S.’s cupstævne i indefodbold i 
Vejen-Hallen den 19. marts forløb ikke 
uden et par afbud i sidste øjeblik. Efter 
indledningsvis at have kåret 8 puljevin
dere skulle stævnets endelige vinder fin
des blandt disse. Finalekampene endte 
med en sejr til Motor Company, Kol
ding, der i den afgørende kamp vandt 
over GL.I, Grindsted. Nr. 3 blev Danfoss, 
Sønderborg. Disse tre hold fik fine præ
mier med hjem, ligesom også puljevin- 
derne modtog mindre pokaler.

For at give stævnet lidt kolorit havde 
vi formået tre lokale firmaer, Rolles, 
Weko og Phønix, til at stille med hvert 
et damehold, som skulle prøve deres 
færdigheder i indefodbold. Her var Bol
les aldeles suveræn med to sejre, hvor
ved de vandt de -  i anledning af påsken 
-  udsatte påskeæg.

Vor sommerturnering startede sidst i 
april måned, men en omtale heraf får 
vente til senere. KEM

SA G T OG S K R E V E T  sidst
Lederstaben i orden 
Kursusarbejdet i DFIF er af høj karat, 
hvilket har haft til følge, at vi har be
nyttet os af de muligheder for delta
gelse, som er kommet os i hænde. Det er 
nemlig meget vigtigt for os, at vor 
lederstab er i orden.

(Kristian Ilvad i Randers Firma
sport, medlemsblad for Randers 
Firmasports medlemmer).

Ikke brug for kunstig åndedræt 
I forrige nummer fremkom jeg med for
skellige ønskedrømme om at blive druk
net i stof til bladet, men desværre har 
jeg stadig hovedet oven vande. Der kom 
ikke ét brev.

(Redaktøren af Nyt fra LFTU, 
medlemsblad for Lyngby-Tårbæk 
Firmaidræts Union).

Diskussion om regnskabet 
Derefter gik man over til punkt 2, regn
skab og budgetforslag. Her fik vi en 
lang debat, men efter megen diskus
sion og tagen til efterretning, blev regn
skab og budgetforslag vedtaget.

(V. B. Pedersen i medlemsbladet 
for Ministeriernes Idrætsforening)

Nedslående
Ud fra den betragtning, at forbundet 
er 21 år gammel, da er det et ret ned
slående resultat, at der kun 18 steder i

landet findes „rigtige posten-idræts 
klubber. Hvis vi sammenligner dette tal 
med andre etaters, så kommer vi sørge
ligt til kort.

(Bang Sørensen i Idræts-Posten, 
medlemsblad for Postens Idræts
forbund).

Festlig dag
Den 9. marts 1967 -  KFIUs 40 årsdag -  
blev en god og opmuntrende dag for 
firmaidrætten som helhed, den køben
havnske firmaidræt i særdeleshed og 
KFIU i al beskedenhed!
De mange forskellige festlige hændel
ser omkring og på selve dagen var de 
ydre beviser, og vi oplevede atter tre
klangen: klubber -  firmaer -  union -  
som en realitet, baseret på gensidig ak
tiv forståelse, der klinger klar og ren 
med tidens tone i moderne idrætsaktivi
tets brogede orkester!

(Harry Grønkjær i FUNKTIONÆR
IDRÆT, medlemsblad for Køben
havns Funktionær Idræts Union).

Optaget herre
Samtidig bedes referenterne notere, at 
redaktøren endvidere har fået nyt lokal
telefonnummer, hvorefter han kan træf
fes på ............... , lokal 66. -  Med lidt
held!

(Gunnar T amber g i NYT FRA TIF, 
medlemsblad for Toldassistenternes 
Idrætsforening ).
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